



Referat

Mødedato: 2. december 2025

Mødetidspunkt: 14.30-16.00

Mødested: M5

Mødeleder: Eva Pinnerup

Referent: Carina Pilgaard

Deltagere: Eva Pinnerup (KMU)
Kurt Mosgaard (KMU)
Steffen Drejer (KMU)
Lars Mogensen (KMU)
Stine Isaksen (KMU)
Ove Pedersen, Friluftsrådet
Erik Kolding, Friluftsrådet
John Hansen, Danmarks Naturfredningsforening (DN)
Kirsten Marie Haugstrup, Dansk Ornitologisk Forening (DOF)
Henrik Ravn, Viborg Lystfiskerforening
Tage Toft, Danmarks Jægerforbund (DJ)
Jakob Gade, Landboforening Midtjylland
Peter Christiansen, Vandværkerne
Claus Bo Andreasen, Business Viborg
Jeppe Bo Nielsen, Visit Aarhus (Viborg turisme)
Daniel Einar Harbo Lindvig, afdelingsleder for Natur og Vand (oplægsholder)
Thomas Møller Schmidt, chef for Natur og Miljø
Carina Pilgaard, medarbejder i Natur og Vand (referent)

Afbud: Laura Jordans, Dansk Skovforening
Lars Kristensen, Fjordland
Jacob Adler Jensen, Landboorganisationerne

Teknik & Miljø
Natur og Vand

Dato: 17-12-2025

Sagsnr.: 25/7678
Sagsbehandler: vpcpi

Følgegruppe for Grøn Trepert i Viborg kommune 2025

Dagsorden

1. Godkende dagsorden
2. Oplæg: Status på Grøn Trepert i Viborg Kommune
3. Drøftelse: Grøn Trepert i 2026 og følgegruppens fremtidige virke
4. Oplæg og drøftelse: Offentlighedens adgang i de lokale grønne treperter
5. Evt. og punkter til kommende møder

Ad 1) Godkende dagsorden

Godkendt.

Peter Christiansen præsenterede sig. Han repræsenterer vandværkerne i stedet for Morten.

Ad 2) Oplæg: Status på Grøn Trepert i Viborg Kommune ved Daniel Lindvig, afdelingsleder, Natur og Vand

Daniel gav en status på omlægningsplanerne (se oplæg).

Randers Fjord: For ca. halvdelens vedkommende (2.000 ha) er der allerede dialog med lodsejerne. Vi er halvvejs, men tidsplanen er presset.

Limfjorden: Ca. ¼ kender lodsejerne til i forvejen. Flere typer af projekter end i Randers Fjord opland, fordi der er større indsatsbehov.

Udkast til fremtidigt arbejdsprogram fra SGAV blev præsenteret.

Udkast til ny biodiversitetslov forventes midt februar 2026 (mål om 20 % natur). Forventes at blive en del af revision af omlægningsplanerne i 2026.

Claus Bo spørger ind til hvad de 20 % natur indebærer? Er det pr. kommune, på landsplan eller hvordan? Daniel svarer, at det ved vi ikke endnu.

John spørger om de 20 % natur er oveni lavbundsprojekterne. Daniel svarer, at for lavbundsprojekterne gælder, at ca. halvdel dyrkes som landbrug i dag, den anden halvdel er beskyttet natur. Det forventes, at alle arealerne efter realisering på sigt vokser ind i beskyttet natur. Men vi når ikke op på 20 % beskyttet natur selvom alle projekter realiseres. Der er skal mere til. Peter spørger ind til definitionen på natur; er det også områder, der vokser til med pil og pionerarter? Lars M. siger, at det er vigtigt at tænke i driften af arealer ved græsning eller slæt.

Stine Isaksen spørger: Er omlægningsplanerne dynamisk på tværs af kommunegrænser? Daniel svarer, at der er aftalt en byrdefordeling mellem kommunerne, men at det uanset er det samlede kvælstofindsatsbehov i forhold til det konkrete vandområde der skal opfyldes.

Erik Kolding fortæller om en 4-årig bevilling fra Novo Fonden vedr. undersøgelse af regelforenkling på det grønne område (fritagelse fra værdisætning).

Jakob Gade kvitterer for, at der er fokus på at starte med de arealer, der giver den største effekt i forhold til det samlede indsatsbehov.

Henrik Ravn pointerer, at virkningsforsinkelsen er op til 30 år. Han opfordrer til at prioritere de umiddelbart virkende virkemidler med det samme.

Alle lodsejerne med jord der ligger indenfor omlægningsplanerne har modtaget brev fra kommunen d. 19. november. Jakob opfordrer til at informere løbende om at "man ikke er glemt", også selvom der ikke er nyt i projekterne.

Ad 3) Drøftelse: Grøn Trepert i 2026 og følgegruppens fremtidige virke

Eva gav stafetten videre til Lars Mogensen, der bliver forperson for KMNU og dermed forperson for Det Grønne Råd og følgegruppe.

Lars fortæller om det nye KMNU. I januar vil KMNU diskutere Grøn Trepert, der også i det nye udvalg vil fylde meget.

John siger, at han oplever en god proces, men opfordrer til styrkelse af de tekniske faggrupper, hvor man får flere specialister. Del op i mindre grupper i

drøftelse af faglige svære temaer. Også i foreningerne er der forskellige personer, der har forskellige kompetencer.

Erik Kolding siger at Friluftsrådet overordnet på landsplan føler sig "sat udenfor døren" i forhold til Grøn Trepert, og tænker at de står udenfor igen, hvis det kun bliver mere teknisk.

Stine pointerer, at det fortsat er vigtigt, at mange perspektiver bliver inddraget løbende – både repræsentanter for naturorganisationer, friluftslivet og lodsejerne, så vi alle fortsat sidder med den samme viden og opfattelse af virkeligheden og så de forskellige perspektiver til sammen kan gøre, at vi ser tingene i en helhed. Tage bakker op.

John præciserer, at han også mener den brede info er vigtigt, men hans input udelukkende gik på optimering i forhold til de tekniske grupper. Jakob foreslår at invitere flere videnspersoner til møderne fra gang til gang, men at det bør være den samme kernegruppe.

Henrik Ravn mener vi har en opgave med at fortælle befolkningen om udviklingen – ikke kun lodsejerne. Lars M. siger, at indtil nu er det lodsejerne, vi har haft fokus på. Fremadrettet er inddragelse af lokalbefolkningen også vigtigt.

Claus Bo bakker op om Henriks bekymring for lokalbefolkningens opbakning.

Ad 4) Oplæg og drøftelse: Offentlighedens adgang i de lokale grønne trepart, herunder drøftelse af temamøde i Viborg mandag den 16. marts 2026.

Erik Kolding holdt et oplæg (se vedhæftede). Her forklarede han overordnet om Friluftsrådet og deres muligheder for via økonomiske midler at bidrage til styrkelse af offentlighedens adgang til naturen (se også vedhæftede folder, som han også uddelte fysisk). Til slut fortalte han om et offentligt temamøde, som Friluftsrådet Limfjord Syd afholder i Viborg om adgang til naturen i forbindelse med Grøn Trepert.

Jeppe Bo bakker op om arrangementet med henvisning til, at Rådet tidligere på året har forsøgt at lave et lignende arrangement. Flere tilkendegiver, at de er meget positive overfor initiativet og gerne vil deltage i arrangementet.

Steffen spørger ind til finansieringen. Erik forklarer, at Friluftsrådets midler kommer fra tipsmidler.

Stine opfordrer til, at der ikke kun er fokus på benyttelse, men også beskyttelse af områder (friholde områder fra offentlig færdsel).

Claus Bo opfordrer til, at LAG eller VIBLand er med til planlægning af arrangementet, eller i hvert fald inviteres.

Kurt opfordrer til, at der gives en status på mødet på hvor vi er nu, og bakker i øvrigt op om Claus Bos forslag.

Lars M. og Lars G. opfordrer til, at det er vigtigt at tænke lodsejerne ind.

Jakob G. opfordrer til OBS på lovgivning (krav om 10 meter sprøjtefri zone ved stier kan f.eks. afholde lodsejere fra at udlægge jord til stier) samt fokus på folks opførsel i det åbne land (affald, løse hunde o. lign.)

Steffen opfordrer til at tænke Landdistriktsudvalget ind.

Ad 5) Evt. og punkter til kommende møder

Tage ønsker fortsat punkt vedr. minimering af vildttab i forbindelse med græsslet.

John ønsker punkt vedr. sammenhængende naturområder - hvor og hvordan?

Henrik ønsker at præsentere og drøfte sit input til en "accelerationsplan", med fokus på mere hurtigtvirkende virkemidler som supplement til de store projekter.